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عکس نوشت

خدا رحمت کند رفتگان شما را، پدربزرگم هر وقت می خواست درباره اهمیت تلویزیون حرف بزند مرادبرقی 
را مثال می آورد. دلیل اینکه این مثال را می آورد این بود که روزی روزگاری در تلویزیون برنامه ای تولید می شد 
که در زمان پخشــش پرنده در آسمان شهر پر نمی زد. حواسم هست در دام نوستالوژی نیفتم، حتی متوجه 
محتوای برنامه هم هستم. می دانم که حتماً حِتماً به مراد برقی و خیلی از محتواهای دیگری که آن زمان تولید می شد ایراد جدی وارد است... دلیل اینکه نوشته  را با 
این مثال شروع کردم اظهارات پیمان جبلی ریاست سازمان صداوسیماست. ایشان در مصاحبه ای با اشاره به آمار مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( گفته 
است ۷2 درصد ملت ایران مخاطب رسانه ملی هستند. طبق آمار ایسپا این نظرسنجی به صورت تلفنی و از جامعه آماری ۱۷۱۵ نفری از شهروندان ۱۵ سال به بالا 
در زمینه »سنجش نگرش مردم در خصوص برنامه های صداوسیما« انجام شده است. دقیق تر اینکه احتمالًا کسانی که از آنها افکارسنجی شده  حتماً باید بیننده 
تلویزیون باشند تا افکارشان در خصوص برنامه های صداوسیما سنجیده شود. راستش را بخواهید وقتی هفتاد درصد را از زبان آقای جبلی شنیدم یاد مصاحبه 
علی آقای پروین افتادم. خیلی سال پیش زمانی که علی آقا مربی تیم ملی بود قبل از اعزام تیم به مسابقات مصاحبه ای کرد. خبرنگار درباره آمادگی تیم ملی از 
سرمربی سوال کرد. علی آقا نه گذاشت و نه برداشت و گفت تیم ملی ۸۰ درصد آماده است انشاالله ۳۰ درصد باقی مانده را هم تا قبل از مسابقه به دست می آورد. 

حالا حکایت پروین، حکایت این روزهای آقای جبلی است. اصلًا اگر شما ۷2 درصد مخاطب دارید چه حاجت به مصاحبه کردن و درصد گفتن و نظرسنجی؟ 
خدا می داند نمی خواهم لودگی کنم اما بالاخره ما هم در این مملکت زندگی  می کنیم و چیزی که می بینیم این است که مدت هاست رسانه ملی با این همه 
خدم و حشم حتی نتوانسته مرادبرقی بسازد. تازه آن چیزهایی را هم که داشت هر کدام به شکلی از دست داد. یک چیز دیگر هم یادم آمد آخرین باری که نام ایسپا 
خیلی سر زبان ها افتاد زمان انتخابات ریاست جمهوری بود. همان زمان بارها و بارها در صداوسیما عنوان می شد که نظرسنجی ها اعتباری ندارد. حالا چه شد 

یکباره معتبر شد؟ اصلًا اگر صداوسیما اینقدر مخاطب دارد چرا اینقدر خیابان ها شلوغ است؟

درباره عکاسی از رئیس سازمان صداوسیما در هیئت دولت

چرا اینقدر خیابان ها شلوغ است؟
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نمی کرد. وی افزود: »روسیه علاقه مند بود که یک جهان چندقطبی به وجود بیاید 
که از رهگذر آن، کشورهای با اقتصاد متفاوت از تاثیرگذاری دلار که ممکن است به 
عنوان ابزار تحریم سیاســی علیه آن ها استفاده شــود – که در عمل همین اتفاق 
می افتد – رها شــوند. به همین دلیل بود که تعدادی از کشورهایی که قدرت های 
نوظهور در عرصه بین الملل بودند مانند روسیه، هند، برزیل و چین کنار هم قرار 
گرفتند و بعد آفریقای جنوبی هم به آن اضافه شد. هرچند آفریقای جنوبی قدرت 
اقتصادی قابل مقایسه ای با هند، روسیه و چین ندارد. دو کشور اصلی بریکس، 
اعضای دائم شــورای امنیت هســتند و شــکل گرفتن آن سبب شــد که امید به 
چندجانبه گرایی بیشتر شود. به همین دلیل کشورهای دیگری هم به این مجموعه 
پیوستند که بریکس پلاس را به وجود آورند که ایران هم یکی از آن هاست. البته نباید 
از نظر دوست داشــت که برزیل در آمریکای جنوبی و آفریقای جنوبی در جنوب 
آفریقا واقع هســتند و با مجموعه اصلی بریکس در آسیا یعنی هند، چین ایران و 
اوراسیا)روســیه( پیوستگی جغرافیایی ندارند و به ناگزیر از مزایای جغرافیایی در 
حمل و نقل بهره کافی نمی توانند ببرند. نکته دیگر رژیم های سیاسی از دموکراسی 
کامل تا دولت های متمرکز مانند چین کمونیســت و روســیه اقتدار گرا و بینابین 
تشکیل شده اند. استاد مطالعات اوراسیا اضافه کرد: »اخیراً هندی ها گفتند، ما که 
اصلًا نمی توانیم با دلار کار نکنیم چون با کشورهای دیگر مراودات تجاری داریم، 
نمی توانیم دلار را حذف کنیم. چین هم همین وضعیت را دارد اما اعلام نمی کند. 
می دانیم که بیشــترین روابط تجاری چین با حوزه یورو و حوزه دلار است. آمریکا 
بزرگ ترین شریک تجاری چین است. چین نمی تواند دلار را حذف کند اما در عین 
حال می خواهد  در بریکس جزو تصمیم گیرندگان اصلی باشد و فضای تعامل به 
وجود بیاورد. در ساختارهایی مثل بریکس یا سازمان همکاری شانگهای که چین و 
روسیه هستند، تضاد به وجود می آید. آنجا روسیه یک دیدگاه ضدآمریکایی دارد اما 
چین نمی خواهد با آمریکا رودررو شود.چین علاقه مند است که رقابت اقتصادی 
داشته باشد چون رقابت های نظامی ارزش افزوده ایجاد نمی کند بلکه هزینه ساز 

است. برزیل هم با آمریکا مراودات زیادی دارد.«
امیراحمدیان گفت: »اینکه تصور کنیم راه حل همه چیز در بریکس است، 
صحیح نیست. از مسیر پیوستن ایران به بریکس، تبلیغ زیادی برای دلارزدایی 
می شود. صرف اینکه ما به بریکس بپیوندیم، نمی توان فرض را بر این گذاشت 
قدرت پول ملی  افزایش پیدا کند. این مســائل، روند دیگری و بستگی به تولید 
ناخالص داخلی، عوامل تولید، ترکیب اقتصاد، سهم کشور در تجارت خارجی 
و میزان تاثیرگذاری بر معادلات اقتصادی دارد. بریکس قطعاً کمک کننده است 
اما نیروهای ملی و داخلی می توانند به ثبات اقتصادی کشــور کمک کنند. ما 
نمی توانیم انتظار داشته باشیم که با ورود به بریکس تورم کاهش پیدا کند. دولت 
هم چنین انتظاری ندارد. اما اینکه بخواهیم وابستگی کشور به دلار را کم کنیم و 

اگر بشود این روند را مدیریت کنیم، اتفاق خوبی است.«
این استاد دانشگاه درباره اینکه عضویت در بریکس چه مزایایی برای ایران 
دارد، خاطرنشــان کرد: »کشــورهای عضو می توانند از یکدیگر حمایت کنند. 
بریکس سابقه زیادی ندارد اما سازوکاری است که می تواند کمک کننده باشد. 
وقتی که ایران در محاصره اقتصادی سیستم های بانکی اروپا و آمریکایی است، 
بریکس می تواند تا حدودی بــه ما کمک کند. به خصوص که اعضای بریکس 
تلاش می کنند سهم پول های ملی از مبادلات تجاری را بالاتر ببرند. تهاتر کالا 
انجام بدهند. این ها روزنه هایی ایجاد می کند که جنبه های مثبت برای کشــور 
دارد.« امیراحمدیان تاکید کرد: »تیم آقای پزشکیان با فکر به این اجلاس رفتند 
و روی موضوع کار کرده اند. به خصوص در سازمان برنامه که مدیریتش دگرگون 
شده است. دولت بارها اعلام کرده که برنامه اش برای کشور، برنامه هفتم است. 
در برنامه هفتم تکالیفی وجود دارد که با پیشنهادهای پنج گانه آقای پزشکیان 
مطابق اســت. ایران اگر بخواهد از نهادهای بین المللی همچون بانک جهانی 

وام بگیرد، اعضا و سهامداران اصلی مانع می شوند. عضویت کشورهای بریکس 
در هیئت مدیره نهادهای بین المللی بانکی و پولی تاثیرگذار است. وقتی آقای 
پزشــکیان از گســترش فعالیت NDB صحبت می کند، به این دلیل است که 
ایران به دور از تحریم های غربی و فشــارهای سیاسی بتواند وام بگیرد. این کار 
عالی است. یا تبادلات مالی با پول های ملی، کشورها را به این سمت می برد که 
تاثیر تورم و نــرخ برابری ارزها با یکدیگر را کنترل کنند. چون طرف مقابل باید 
اطمینان داشته باشد که این پول دارای ارزش و بدون اثر تورمی است. در مجموع 

پیشنهاد های آقای پزشکیان را سازنده ارزیابی می کنم.«
 
نباید خودمان را با بریکس گول بزنیم �

عبدالرضــا فرجی راد، ســفیر پیشــین ایــران در نروژ و 
مجارستان با انتقاد از معرفی کردن عضویت ایران در بریکس 
به عنــوان یک راه حل برای مشــکلات ایران از ســوی برخی 
رســانه ها، اظهار داشــت: »بریکس نهادی است که از سوی 
کشورهای موسس، ایجاد شد که با یک جانبه گرایی مقابله و وابستگی به دلار را کم 
کنند. این هدف را دنبال می کنند اما نباید در کوتاه مدت، روی آن فکر کرد. این روند، 
یک روند با برنامه ریزی بسیار درازمدت است که شاید چند دهه آینده جواب بدهد. ما 
نباید با توجه به مشکلات اقتصادی کشور بخواهیم فکر  کنیم که مشکلات مان از 
طریق بریکس حل می شود. سه سال پیش هم که بحث عضویت ایران در شانگهای 
مطرح شــد، دوســتان در رســانه ها و رادیو - تلویزیون تبلیغاتی راه انداختند که با 
عضویت ایران چه اتفاقاتی قرار است بیفتد و مشکلات کشور تا حدودی کم می شود. 
همان زمان گفتم که نباید اینقدر افراط کرد و مشکلات با عضویت در شانگهای حل 
نخواهد شــد و اصلًا اساس شانگهای اساسی اقتصادی نیست. حالا بریکس هم، 
همین است.« وی افزود: »این سازوکار تازه در حال عضوگیری است و اختلافاتی هم 
در آن وجود دارد. چین نزدیک به 2۰۰۰ میلیارد دلار تبادلات تجاری با غرب و گروه 
هفت دارد. آیا می آید دلار را کنار بگذارد؟ آیا این کشورها قدرت دارند طی سال های 
آینده یکجانبه گرایی آمریکا را تضعیف کنند؟ یک ســال اســت که چنین جنگ و 
کشتاری توســط اســرائیل با حمایت آمریکا در منطقه جریان دارد. هیچ کس هم 
نمی تواند جلــوی این یکجانبه گرایی آمریکا را بگیرد و هر روز به اســرائیل ســلاح 
می دهد. ســه کشــور مهم عضو بریکس یعنی چین، هند و روسیه که قدرت های 
جهانی هســتند، کاری نتوانستند بکنند. حتی کشوری مثل هند شریک  تجاری 

اسرائیل است و حامی آمریکا و رژیم صهیونیستی محسوب می شود.« 
این اســتاد دانشــگاه با تاکید بر لزوم رفع تحریم ها برای بهره مندی از مزایای 
عضویت در این ســازمان، خاطرنشــان کرد: »مــا نباید خودمان را گــول بزنیم و 
معطل این بمانیم که از طریق دستور کار بریکس مبنی بر جایگزینی دلار و مقابله 
با یکجانبه گرایی آمریکا، مشکلات مان را حل کنیم. ما باید استراتژی ژئوپلیتیکی 
جدید و فوری برای کشور تنظیم کنیم و بر اساس آن برای لغو تحریم ها به مذاکره 
بپردازیم. ضمن اینکه حضورمان در بریکس و شانگهای خوب است. رایزنی هایی که 
در حاشیه آن با رئیس جمهور چین، مصر، روسیه و نخست وزیر هند انجام می شود، 
خوب و مفید است. اما اصلًا نباید مشکلاتی که داریم و مشکلاتی جدی هستند 
را فکر کنیم که می شــود از طریق بریکس حل کرد. ایــن روندی که بریکس دارد، 
بــا قطعیت می گویم حتی یک درصد امکان ندارد که در یکی دو ســال آینده به ما 
جواب بدهد. ما از یک سال پیش عضویت مان در بریکس دائمی شد. تا زمانی که 
این تحریم ها وجود دارد، آیا رابطه اقتصادی هند که با ما به حداقل و سرمایه گذاری 
چین که تقریباً به حداقل و صفر رسیده و رابطه ایران و روسیه که تغییر چندانی در 
سال های اخیر غیر از بخش نظامی نداشته، طی دو سه سال آینده تغییری خواهد 
کرد؟ اگر قرار بود این روند تغییری ایجاد کند، در یک سال گذشته تحولی در این 

موارد ایجاد شده بود.«

روزنامه نگار و عکاس
امیر جدیدی

توضیح

اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری روز سه شنبه ۱ آبان ۱4۰۳، از ۳ مورد بازداشت و ۱6 تذکر به افراد به دلیل اظهارنظر علیه 
جبهه مقاومت خبر داده بود. این اعداد اگرچه در متن گزارش منتشرشده در هم میهن به درستی نقل شده بودند اما در میان تیتر این گزارش، 

اعداد به اشتباه ۱6 بازداشت و ۳ تذکر عنوان شده بود که در این مطلب تصحیح می شود. 

اصلاحیه خبر سخنگوی قوه قضائیه

از رئیــس حوزه یا رئیس جامعه اجازه می گرفته اســت. لحن و ادبیاتی 
کــه حتی اعتراض آقای صــادق آملی لاریجانی را هم در پی داشــت در 
حالــی که میانه ای با میزبانان آیت الله نــدارد اما به تندی به آقای یزدی 
تاخت. بــرای این که بدانیم دو صدا به دو گانه مجمع و جامعه در قم یا 
جامعه روحانیت و مجمع روحانیون در تهران محدود نیست یادآوری 
واکنش اخیــر روزنامۀ جمهوری اســامی با مدیرمســئول روحانی و 
اشتهار به دفاع از روحانیت هم گویاست که در نقد سخنان نقل شده 
از آقــای میرباقری نوشــت: » برخی افراد زبان به رجز می گشــایند که 
معلوم نیســت چند روز رزم جامه پوشیده باشند. از جنگ می گویند 
حتی اگر به قیمت کشته شدن نصف مردم شود اما معلوم نیست که 
در این جنگ قرار اســت خودشــان در کجای این میدان باشند. آنچه 
تاکنون از این جماعت دیده ایم انگشت کردن در چشمِ خودی ها بوده 
است. کســانی که با این زبان از جنگ سخن می گویند باید کارنامه ای 
به اندازه همه هشت سال دفاع مقدس داشته باشند نه کمتر اما.... اما 
بزرگان شان که یک سخنرانی هم در دفاع از »دفاع مقدس« نداشتند 

چه رسد به حضور در میدان... 
کسانی جنگ را اصل می دانند که اصالت شان به هر چه باشد به جنگ 
و جبهه نیست. امروز صدایشان بلند است معلوم نیست اگر - خدای 
ناکرده- ناقوس جنگ بلند شود کجا خواهند بود. آیا خودشان حاضرند 
یکی از نصف همان جمعیت جان باخته باشند؟« اگر پیش از انقاب بر 
سر مبارز بودن یا نبودن در میان روحانیون اختاف درگرفت و به همین 
خاطــر عده ای با عنوان »روحانی مبارز« صف خــود را جدا کردند و در 
شــورای انقاب تفاوت -و نه اختاف- بر سر این بود که روحانیت باید 
حزبی شود یا نه به مرور به دیدگاه های سیاسی و اقتصادی و فرهنگی 
تســری یافت ولی اتفاقاً اختافی نبود که به تعبیر قرآنی امام خمینی 

»فشل کند« بلکه به عکس موجب رقابت و تکثر شد. 
اهمیت قضیه به این خاطر اســت که جبهۀ واحد قائل به ولایت فقیه 
خود دچار این تقسیم و تکثر شد وگرنه اگر بنا بر تقسیمات دیگر باشد 

که متنوع تر است و به یاد داریم که امام خمینی با مُهر تأیید بر انشعاب 
مجمــع روحانیــون از جامعۀ روحانیــت این دوصدایی را به رســمیت 
شــناختند. اتفاقاً پرشــورترین و رقابتی ترین انتخابــات در جمهوری 
اسامی هم آن دو نوبتی بوده که این دو صدا در مقابل هم قرار گرفتند: 

درسال های 1376 و 20 سال بعد در 1396.
در اولــی البتــه رقابت با طعــم رفاقت بود چندان که بعد از شکســت 
درصــدد جبران برنیامــد و با رئیس جمهور پیروز به نســبت همکاری 
کرد ولی دومی 4 ســال بعد بازگشت و در فضای بی رقیب بر کرسی یی 
نشست که پیش تر فراچنگ نیامده بود اگرچه با فرجامی تلخ صحنه را 
ترک کرد و صحنه، دیگر شد. نه تنها از کلیت روحانیت شیعه یک صدا 
شنیده نمی شود که روحانیت سیاسی و کاماً در چارچوبِ جمهوری 
اســامی هم از تک صدایی فاصله گرفتــه و دو صدای کاماً متفاوت و 

متمایز را می شنویم.
یکــی از آنِ آقای میرباقری اســت که در انتخابات اخیر از آقای ســعید 
جلیلی حمایت کرد و با عنوان رئیس فرهنگســتان علوم اسامی قم 
می گوید، مــی ارزد اگر برای آنچه او »طرح بزرگ خدا« می خواند نصف 
عالم هم کشــته شــوند؛ و در نقطه مقابل دکتر محقق داماد است که 
دوشادوش مسعود پزشکیان ایستاد و در جایگاه »رئیس گروه مطالعات 
اسامی فرهنگستان علوم« بر اهمیت جان یکایک آدمیان با نگاه مدرن 
حقوق بشری تأکید می ورزد و اگر چندان نمی دانیم همراهان اولی در 
مؤسسۀ متبوع او چه کسانی هستند نیک می دانیم بیانیۀ دومی را به 
جز محقق داماد چهره های برجستۀ فلسفه و عرفان اسامی همچون 
دکتر اعوانی و دینانی و رسول جعفریان و رحیم نوبهار امضا کرده اند و از 
این جمع دو نفر اخیر نیز روحانی اند. به این اعتبار داستان منحصر به 
نکته ای که خشم کیهان را برانگیخته و خواستار تصحیح شده نیست و 
تنوع و تکثر فراتر از اینهاست و اگر قرار بود انکار صداهای دیگر و پروژه 
خالص سازی به نتیجه می رســید اکنون شاهد استمرار همان مسیر 

سه ساله بودیم .

جواد علیزاده


